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摘 要  

現今、在政府大力推廣文化創意產業之際、人們漸漸對於歷史文

物保存有所重視。人們並深切體認到流傳幾千年的刺繡文物，倘若缺

乏妥善的保存與整理，經過時光的摧殘，戰爭等天災人禍的殘害之

後，就會逐漸走上損毀的命運。這些結合祖先智慧與心血的結晶，目

前已面臨最關鍵的考驗，許多舉世無雙的刺繡作品正在逐漸的喪失她

們的光華。但刺繡文化若巧妙與宗教文化結合，將撞擊出不少創意不

僅能夠讓民眾了解台灣幾近失傳的手工刺繡，也可以發掘宗教文化的

藝術面。  

有鑒於此，本研究主要探討神明衣特色、繡法、圖騰色彩與傳統

繡工，靈活把剌繡文化運用在神明衣的不同藝術做一整理，並明確指

出其不同時代的意義。從本國獨有的神明衣的精細與傳統刺繡工藝所

呈現的藝術與內涵，深入了解本國傳統刺繡藝術之美。期待未來能開

拓台灣手工刺繡藝術神明衣，朝向融合「古典」與「現代」、「傳統」

與「未來」的新世紀，甚至可以發展文化創意商品的可能性。  

 

關鍵字：刺繡、文化創意產業、神明衣。  
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A b s t r a c t  

Nowadays, when the government promotes the cultural creativity industry, 

the people also gradually take seriously about the histo ry cultural relic 

preservation. The cultural embroidery relic that passed on several thousand 

years will gradually step onto the damage of the destiny, if we lacks the 

preservation and the reorganization properly, the embroidery relic tale cruelly 

harming in nature and man-made disaster's after the time, it will step onto the 

damage gradually the destiny. At present, many of the ancestor wisdom and 

the painstaking embroidery relic have been loosen their brilliance. If the 

embroidery culture can be able to unify ingeniously with the religious culture, 

not only let we understand Taiwan several nearly lost manual embroidery, but 

also find out many creativities, then excavation religion culture artistic 

surface.Therefore, this research mainly discusses god’sclothes characteristic, 

the law of embroiders and the totem color. The cultural utilization in god’s  

clothes points out the significance. From God’s clothes of the fine traditional 

embroidery, this research inquires deeply our country tradition embroidery 

beauty of art.This research anticipation can embroider  in the future the artistic 

god’s clothes will face the fusion “classical” and “the modern age”, “the 

tradition” and “the future” the new century Taiwan, even may develop the 

cultural creativity commodity possibility. 

Keywords: Embroidery Craft, Cultural and Creative Industry, 

God’s Clothes. 
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